
Pamatovat si, vzpomínat. 
Jsem pamětník. Nikdy jsem si nemyslela, že sama o sobě budu takto mluvit. Od mládí mě 
zajímá historie, přečetla jsem spoustu knih, viděla spoustu filmů, slyšela spoustu pamětníků. 
I já jsem pamětník, už to vím! Jasně jsem si to uvědomila až s třicátým výročím listopadových 
událostí. V té době jsem už učila na Středním odborném učilišti strojírenském. Pamatujete na 
školu ve „starém Stavostroji“ u nádraží? Události, které se odehrávaly kdesi v Praze, k nám 
dorazily se zpožděním a zprostředkovaně, o to více jsme vše prožívali, účastnili jsme se 
večerních shromáždění na náměstí, generální stávku jsme absolvovali i s našimi žáky, sledovali 
jsme televizi, noviny. Teprve, když byl Václav Havel zvolen prezidentem, bylo mi jasné, že se 
věci definitivně změnily, že slova o svobodě a demokracii už nejsou jen slova. Tak tohle 
všechno jsem se jako pamětník snažila říci svým žákům, dětem, které se narodily a vyrůstají ve 
svobodné společnosti, mladým lidem, kterým ve skrytu duše závidím jejich možnosti, 
vyplývající právě z toho, že slova svoboda a demokracie už třicet let nejsou jen slova.  

S žáky naší školy jsme také navštívili výstavu Vzpomínka na listopad – 30 let svobody v Městské 
knihovně. Díky za ni. 

Václav Havel: „Možná se ptáte, o jaké republice sním. Odpovídám: o republice samostatné, 
svobodné, demokratické, o republice hospodářsky prosperující a zároveň sociálně spravedlivé, 
zkrátka o republice lidské, která slouží člověku, a proto má naději, že i člověk poslouží jí. 
O republice všestranně vzdělaných lidí, protože bez nich nelze řešit žádný z našich problémů – 
lidských, ekonomických, ekologických, sociálních a politických.“  
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